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Saksframlegg
 

Saksnr. Utval Møtedato
124/22 Alver formannskap 01.12.2022
173/22 Alver kommunestyre 15.12.2022
024/23 Alver kommunestyre 23.02.2023

Eigarskapsmelding del 1

Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak:
Eigarskapsmelding del 1. vedtakast.

Alver formannskap 01.12.2022:

Handsaming:
Framlegg frå L.Johnsen-MDG:
Styrkje og erstatte  siste setning  i pkt 1 17 prinsipp for eigarstyring (side 8)
FN sine berekraftmål skal inkluderast i selskapa sine strategiar og ein skal arbeide aktivt med å følgje 
dette opp i dagleg drift.
Framlegget fekk 3 røyster og fall (L.Johnsen-MDG, M.I.Wergeland-SP og S.Sekkingstad-SP)
Kommunedirektøren sitt framlegg vart samrøystes vedteke.

FO- 124/22 Vedtak:
Eigarskapsmelding del 1. vedtakast.

Alver kommunestyre 15.12.2022:

Handsaming:
Saka vert utsett til kommunestyremøtet 23.02.2023. 
Framlegget vart samrøystes vedteke.

KO- 173/22 Vedtak:
Saka er utsett til kommunestyremøtet 23.02.2023.

Alver kommunestyre 23.02.2023:

Handsaming:
Framlegg 1 frå Stian Lavik (KrF), basert på uttale frå næringsutvalet:, foreslått av Stian Lavik, 
Kristeleg Folkeparti
Nytt avsnitt til slutt under kapittelet “Styret sin rolle og ansvar”:  



“Styremedlemmer, og særleg styreleiarar i verksemder eigd av kommunen bør få tilbod om 
opplæring i styrearbeid og rolleforståing i relasjon til si verksemd.”

Framlegg 2 frå Stian Lavik (KrF), basert på uttale frå næringsutvalet:, foreslått av Stian Lavik, 
Kristeleg Folkeparti
Nytt avsnitt tre under kapittelet “Eigarutvalet sin rolle og ansvar”:  

“Relevante politiske utval bør inviterast inn i prosessar.”

Framlegg 3 frå Stian Lavik (KrF), basert på uttale frå næringsutvalet:, foreslått av Stian Lavik, 
Kristeleg Folkeparti
Nytt avsnitt under kapittelet “Øvrige forventninger”:  

“Innovasjon og syrnergier for næringsutvikling 

Der det er i tråd med verksemda sitt formål og oppgåve, og marknadsmessig naturleg, er det viktig å 
ha eit klart fokus på innovasjon og utvikling for framtida. Alver kommune forventar óg at der det er 
naturlege synergier med øvrig lokalt næringsliv vil desse verta søkt utnytta på ein positiv måte.”

Framlegg 4 frå Stian Lavik (KrF), basert på uttale frå næringsutvalet:, foreslått av Stian Lavik, 
Kristeleg Folkeparti
Punkt 9 på side 8, under “Alver kommune - 17 prinsipp for eigarstyring” vert stroke. Kompetanse bør 
vera førande, ikkje tilknytning til kommunestyret eller folkevalde organ.

Framlegg 5 frå Stian Lavik (KrF), basert på uttale frå næringsutvalet:, foreslått av Stian Lavik, 
Kristeleg Folkeparti
Punkt 16 på side 8, under “Alver kommune - 17 prinsipp for eigarstyring vert stroke. Dette bør 
avgjerast på vanleg vis i tråd med selskapet si organisering, ikkje spesialdefinerast her.

Framlegg 6 frå Stian Lavik (KrF), basert på uttale frå næringsutvalet:, foreslått av Stian Lavik, 
Kristeleg Folkeparti
Setninga “Bonus- og incentivordningar bør ikkje etablerast.” under “Lønns- og arbeidsgjervarpolitikk” 
på side 10 vert stroken.

Framlegg 7 frå Stian Lavik (KrF), basert på uttale frå næringsutvalet:, foreslått av Stian Lavik, 
Kristeleg Folkeparti
Under kapittel 7.5 “Tilhøvet til offentlege anskaffingar” på side 11, vert setninga “Alver kommune 
ønskjer at alle selskap og føretak kor kommunen har eigarinteresse skal følgje reglane om offentlege 
innkjøp, og skal følgje normene nedfelt i kommunen sin innkjøpsstrategi.” blir stroken . Dette gjeld 
allereie når kommunen eig 50% eller meir av verksemda.”

Framlegg frå S.Lavik-KRF:
I tråd med "Anbefalinger om eierskap, selskapsledelse og kontroll" frå KS, peikar næringsutvalet på 
viktigheita av å sikra kompetanse og rolleforståring for styremedlemmer og styreleiar i kommunalt 
eigde verksemder. Dette vil også hjelpa til å gjera samarbeidet mellom verksemda og eigar 
(kommunen) så ryddig og effektivt som mogeleg.
Framlegget vart samrøystes vedteke.
Framlegg frå S.Lavik-KRF:
Vi har fleire politiske utval i kommunen, og det er viktig at der er ei god kopling mellom det faglege 
arbeidet i desse utvala og kommunalt eigde verksemder. Korleis involveringa skal skje vil kunna 
variera noko frå verksemd til verksemd, og sak til sak. 

Nytt avsnitt tre under kapittelet “Eigarutvalet sin rolle og ansvar”:    “Relevante politiske utval bør 
inviterast inn i prosessar.”



Framlegget vart samrøystes vedteke.
Framlegg frå S.Lavik-KRF:
I tillegg til at kommunalt eigde verksemder ofte kan opptre på vegne av kommunen 
forvaltningsmessig, eller ha eit spesifikt formål, vil det i mange tilfelle vera viktig å fokusera på 
innovasjon og synergier for nøæringsutvikling. Dette er kan vera både for å auka vekrsemda sin 
effektivitet under sitt formål, og det kan vera for å posisjonera seg for framtidige mogelegheiter. Det 
er også viktig å leita etter og å utnytta potensielle synergiar. Stundom er 1 +1 meir enn 2 :-)

Nytt avsnitt under kapittelet “Øvrige forventninger”: 
“Innovasjon og syrnergiar for næringsutvikling Der det er i tråd med verksemda sitt formål og 
oppgåve, og marknadsmessig naturleg, er det viktig å ha eit klart fokus på innovasjon og utvikling for 
framtida. Alver kommune forventar óg at der det er naturlege synergiar med øvrig lokalt næringsliv 
vil desse verta søkt utnytta på ein positiv måte.”
Framlegget vart samrøystes vedteke.
Framlegg frå S.Lavik-KRF:
Kompetanse bør vera førande, ikkje tilknytning til kommunestyret eller folkevalde organ. I 
"Anbefalinger om  eierskap, selskapsledelse og kontroll" frå KS, står det anbefalt at ordførar og 
kommunedirektør ikkje bør vera styremedlemmer i kommunalt eigde verksemder. Men utover det 
ser vi fleire eksempel på at nettopp medlemmer i kommunestyret og andre folkevalde organ kan ha 
god og relevant kompetanse for ulike verksemder. Vi må ha tillit til at hablitetsspørsmål blir handtert 
på ein god måte, og ikkje sjå "skrømt på høglys dag". 

Punkt 9 på side 8, under “Alver kommune - 17 prinsipp for eigarstyring” vert stroke. 
Framlegget vart samrøystes vedteke.
Framlegg frå S.Lavik-KRF:
Det viktig at slike prosessar og får bli avgjort på vanleg vis i tråd med selskapet si organisering. Vi må 
ikkje spesialdefinera slike ting i eigarskapsmeldinga.

Punkt 16 på side 8, under “Alver kommune - 17 prinsipp for eigarstyring vert stroke. 
Framlegget vart vedteke med 23 røyster, mot 18 røyster (A.G.Eide-AP, A.Sylta-AP, J.Borlaug-AP, 
K.Floen-AP, K.Nesse-AP, Ø.Oddekalv-AP, L.Johnsen-MDG, A.Helle-R, L.Bjørge-SP, M-I.Wergeland-SP, 
S.Sekkingstad-SP, A.Nordlund-SV, M.Morken-SV, H.Breivik-uavh., H.Dale-uavh., M.Færø-uavh., 
T.Sletten-Hansen-uavh. og S.Toft-V)
Framlegg frå S.Lavik-KRF:
Det kan ofte vera klokt å unngå bonus- og incentivordningar. Men studnom er det avgjerande viktig 
for å kunna tiltrekkja seg riktig kompetanse, avhengig av marknadssituasjonen for ei verksemd. Då er 
det fint å ikkje ha avgrensa oss sjølve og vekrsemdene gjennom å definera dette i 
eigarskapsmeldinga. 

Setninga “Bonus- og incentivordningar bør ikkje etablerast.” under “Lønns- og arbeidsgjervarpolitikk” 
på side 10 vert stroken.
Framlegget fekk 15 røyster og fall (E.Helland-FRP, N.Øvreås-FRP, Y.Walaker-FRP, Heine Fyllingsnes-H, 
Henning Fyllingsnes-H, I.Fjeldsbø-H, K.Murberg-H, N.M.Aadland-H, S.Røskeland-H, S.Stevnebø-H, 
A.K.Eknes-KRF, E.M.Dale-KRF, M.Andvik-KRF, S.Lavik-KRF og L.Taule-SP) mot 27 røyster.
Framlegg frå S.Lavik-KRF:
Det er ikkje naudsynt å påpeika dette på denne måten. Dette gjeld allereie når kommunen eig 50% 
eller meir av verksemda. Og i dei tilfella der kommunen ikkje eig 50% eller meir av verksemda, er det 
ikkje sikkert at det er eit riktig prinsipp å følgja reglane om offentlege innkjøp. 

Under kapittel 7.5 “Tilhøvet til offentlege anskaffingar” på side 11, vert setninga “Alver kommune 
ønskjer at alle selskap og føretak kor kommunen har eigarinteresse skal følgje reglane om offentlege 
innkjøp, og skal følgje normene nedfelt i kommunen sin innkjøpsstrategi.” blir stroken . 
Framlegget vart vedteke med 34 røyster, mot 7 røyster (E.Helland-FRP, A.Helle-R, M.I.Wergeland-SP, 



O.S.Namtvedt-SP, S.Sekkingstad-SP, A.Nordlund-SV og M.Morken-SV)
Framlegg frå A.Helle-R:
Alver kommune - 17 prinsipp for eigarstyring (side 8 i eigarskapsmeldinga del 1)
Siste ledd etter komma i pkt 1. ("herunder søke å følgje FNs berekrafts mål") vert tatt ut og erstatta 
med:   FN sine berekraftsmål skal inkluderast i selskapa sine strategiar og ein skal arbeide aktivt med 
å følgje dette opp i dagleg drift.
Framlegget fekk 13 røyster og fall (L.Johnsen-MDG,M.Greve-MDG, A.Helle-R, L.Bjørge-SP, 
M.B.Gjerde-SP, M.I.Wergeland-SP, O.S.Namtvedt-SP, S.Sekkingstad-SP, S.Knudsen-SP, T.Helland-SP, 
A.Nordlund-SV, M.Morken-SV og S.Toft-V), mot 28 røyster.
Innstillinga frå formannskapet med vedteke med endringar/tillegg:
Eigarskapsmelding del 1. vedtakast.
Framlegget vart samrøystes

KO- 024/23 Vedtak:
Eigarskapsmelding del 1. vedtakast med føgjande endringar:
I tråd med "Anbefalinger om eierskap, selskapsledelse og kontroll" frå KS, peikar næringsutvalet på 
viktigheita av å sikra kompetanse og rolleforståring for styremedlemmer og styreleiar i kommunalt 
eigde verksemder. Dette vil også hjelpa til å gjera samarbeidet mellom verksemda og eigar 
(kommunen) så ryddig og effektivt som mogeleg.
Nytt avsnitt tre under kapittelet “Eigarutvalet sin rolle og ansvar”:    “Relevante politiske utval bør 
inviterast inn i prosessar.”
Nytt avsnitt under kapittelet “Øvrige forventninger”: 
“Innovasjon og syrnergiar for næringsutvikling Der det er i tråd med verksemda sitt formål og 
oppgåve, og marknadsmessig naturleg, er det viktig å ha eit klart fokus på innovasjon og utvikling for 
framtida. Alver kommune forventar óg at der det er naturlege synergiar med øvrig lokalt næringsliv 
vil desse verta søkt utnytta på ein positiv måte.”
Punkt 9 på side 8, under “Alver kommune - 17 prinsipp for eigarstyring” vert stroke. 
Punkt 16 på side 8, under “Alver kommune - 17 prinsipp for eigarstyring vert stroke. 
Under kapittel 7.5 “Tilhøvet til offentlege anskaffingar” på side 11, vert setninga “Alver kommune 
ønskjer at alle selskap og føretak kor kommunen har eigarinteresse skal følgje reglane om offentlege 
innkjøp, og skal følgje normene nedfelt i kommunen sin innkjøpsstrategi.” blir stroken . 

Politisk handsaming
Saka skal til innstilling i formannskapet
Saka skal avgjerast i kommunestyret

Bakgrunn

Saka har vore til drøfting i formannskapet og dei gjorde følgjande vedtak: 

FO- 116/22 Vedtak: Saka tas til orientering med følgjande ending: Punkt om Selskap- og utbyttepolitikk - Mål på 
effektivitet, setning 2 endrast til: For selskap der det føreligg andre spesifikt definerte mål, og som ikkje 
opererer i ein marknad, vil forventa avkastning kunne erstattast av andre mål, som å levere på det spesifikke 
formålet for selskapet.

I vedlagde Eigarskapsmelding del 1, er teksten frå vedtaket innarbeida. 

Kommunar har stor fridom til velje korleis dei vil organisere kommunen sin verksemd. Når kommunen vel å 
organisere deler av verksemda i til dømes aksjeselskap eller interkommunale selskap, vert verkemidla for 
folkevalde sin styring og kontroll endra. Kommunestyret får da ei rolle som eigar og må styre gjennom selskapa 
sine eigarorgan. 

Kommunelova set krav om at kommunestyret, minst ein gang i kvar valperiode skal handsame 
eigarskapsmeldinga. Eigarskapsmeldinga skal innehalde: prinsipp for eigarstyring, oversikt over selskap, føretak 
og andre verksemder kommunen har eigarinteresse eller tilsvarande interesser i. 



Vurdering

Alver kommune har eigarskapsmelding, utarbeida i 2019. Denne tilfredstillar mange av krava i kommunelova, 
men det er kommentert i denne at Alver kommune sine forventningar vert å kome attende til. 

KPMG har gjennomført eigarskapskontroll: «Generell eigarstyring» og kome med nokre punkt til forbetringar, 
mellom anna (Saksnr 004/22 Alver kommunestyre): 

· Utarbeide retningslinjer som set føringar for korleis valkomiteen skal kome fram til innstillingar til 
styremedlem i kommunale eigde selskap

· Fleire konkrete råd i samband med strategiprosess for eigarstyring
· Utarbeide eigarskapsmelding for Alver kommune i løpet av valperioden i tråd med krav i 

kommunelova
· Gjere ein gjennomgang av dei registrerte opplysningane o KS styrevervregister, samt oppdatere 

styreverva som manglar i Styrevervregisteret
· Nedfelle prinsipp for omfang og gjennomføring av eigarmøte for selskapa
· Fylgje opp at selskapa kommunen har eigarskap i reviderer etiske retningsliner
· Fylgje opp at selskapa kommunen har eigarskap i jamleg reviderer etiske retningslinjer
· Fylgje opp at selskapa kommunen har eigarskap i har rutinar for vurdering og handtering av 

habilitet. 

Vedlagde framlegg til Eigarskapsmelding (Del 1) gjer mynde frå kommunestyre til formannskap som eigarutval. 
Formannskapet, ordførar og administrasjonen/eigarskapssekretariat får tydeleggjort oppgåvene om å følgje 
opp ovanfor nemnde punkt, minus punkta om KS Styrevervregister. 

Administrasjonen har sikra at alle folkevalde kan registrere sine interesser i KS Styrevervregister, men sjølve 
registreringa og kontroll av eigne opplysningar, må gjerast av den einskilde representant. Når 
eigarskapsmeldinga er endeleg vedteken vil registeret også gjerast tilgjengeleg for styremedlemmane med 
fleire. 

Det er nokre prinsipielle vurderingar som administrasjonen vil gjere spesielt merksam på, kor det er mogleg å 
gjere andre val:

· I innleiinga, peiker vi på at Eigarskapsmeldinga (Del 2) vert handsama årleg, som del av årsmeldinga 
til kommune. Ver merksam på at dette vil vere tal som er eit år gamle, rekneskapstal for selskapa i år 
2020 vil verte handsama saman med kommunen sine tal frå 2021. Dette skuldas at selskap har frist 
til juli med å rapportere rekneskap og årsmelding. 

· Under Eigarutvalet sin rolle og mynde, viser kommunestyret til at det er formannskapet som skal 
fungera som eigarutval. 

· Styret sin rolle og ansvar: Vi anmoder selskapa å tegne styreforsikring. 
· Styrehonorar: Dette punktet er ikkje naudsynt å ta med, men om kommunestyret ynskjer å ha 

meining om dette, bør avsnittet vere med. 

Administrasjonen har ikkje dedikerte ressursar til å uføre oppgåvene knytt til eigarsekretariat, men må delast 
mellom tilgjengelege ressursar. Ambisjonsnivået bør reflektere omfanget av eigarskap og tilgjengelege 
ressursar. Ansvaret for oppfølging av dei administrative oppgåvene/eigarsekretariat vert lagt til assisterande 
kommunedirektør. Arbeidet med å følje opp eigarskapsmeldinga tek til umiddelbart, men kommunestyret må 
rekne med at neste valperiode vert nytta til å innarbeide prinsippa og ambisjonane. 

Eigarskapsmelding (Del 1) er tenkt nytta som «oppslagsverk» for folkevalde, administrasjon, styremedlemmar 
og andre som har interesse for kommunalt eigarskap. Den vert rullert i kvar valperiode, men det er tenkt at 
hovudtrekka har lang gyldigheit og at endringane vert få, mellom kvar handsaming. 

Når kommunestyret har handsama saka knytt til eigarsaksmeldinga, vert denne oversendt kontrollutvalet, som 
del av deira sakshandsaming. 



 

Vedlegg i saken:
03.11.2022 Anbefalinger-om-eierskap-F41-web 1828504
24.11.2022 Eigarskapsmelding del 1 - Alver kommune 30.6.22 1840989
03.11.2022 KO sak 004-22 Rapport frå eigarskapskontroll - Generell 

eigarstyring
1828506

24.11.2022 Eigarskapsmelding Alver kommune 2019 1840988
08.12.2022 Eigarskapsmelding - uttale ND - lagt ved til KO 

15.12.2022
1848701


